

«РИ» № 4/2016

Тема номера: Музейные кладовые

Theme of the issue: Museum Storerooms

*Марина Котова*

**Не только живописец. Рисунки Ф.А. Малявина в собрании Рязанского художественного музея**

Статья посвящена истории собирания произведений Ф.А. Малявина Рязанским художественным музеем, в том числе поступлениям последних лет. Судьба Филиппа Андреевича Малявина (1869–1940), члена объединений «Мир искусства» и «Союз русских художников», участника передвижных художественных выставок тесно связана с рязанской землей. Здесь он работал первые два десятилетия XX века, а жители села Аксиньино были героями многих произведений. В Рязани прошла единственная прижизненная персональная выставка художника, положившая начало формированию коллекции его работ. Событием особой значимости стало приобретение в 2014–2015 годах у петербургского коллекционера М.П. Лепёхина шести рисунков мастера, которые ныне хранятся в музейных фондах. Эти произведения позволили укрепить репутацию Малявина не только самобытного живописца, но и прекрасного рисовальщика.

*Marina Kotova*

**Not Only a Painter. F.A. Malyavin's Drawings at the Ryazan Art Museum**

The author presents the history of how the museum has been assembling works by F.A. Malyavin, including the latest acquisitions. The life of Filipp Malyavin (1869–1940), a member of the Mir Iskusstva Association and the Union of Russian Artists and a participant in the Itinerants' exhibitions, was closely connected to the Ryazan region. He worked there during the first two decades of the 20th century, and the inhabitants of Aksinyino village became the characters of his works. The artist's only solo exhibition organized during his lifetime was held in Ryazan, giving start to the formation of the collection of his works. An event of special importance was the acquisition in 2014–2015 from the St. Petersburg collector M.P. Lepekhin of six drawings by Malyavin, which are now part of the museum's collection. These works enhance the reputation of Malyavin not only as an original painter but also as an excellent drawing artist.